
شهرستانها   7چهارشنبه 31 خرداد   1402- 2 ذی الحجه 1444 - 21  ژوئن 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6015

مدیریت یکپارچه گردشگری ساحلی به دلیل فقدان آگاهی 
مدیران و نبود طرح جامع در جزر و مد دریا به فراموشــی 
ســپرده شــده و حال ســواحل را بد کرده است.به گزارش 
مهر،  مدت هاســت شاهد مطرح شدن طرح ها و برنامه هایی 
برای توسعه صنعت گردشگری در سواحل و اقتصاد دریا در 
جلســات مدیران استان مازندران هستیم.ساحل یک بنیان 
جغرافیایی و یک جاذبه گردشگری است که هر کدام تعاریف 
متفاوتی علمی دارند و شــناخت و معرفــی آن را تنها یک 
جغرافیدان می تواند و نگاه دیگران تنها به جاذبه گردشگری 
و تفریحی آن خواهد بود، بدون تمرکز از شــناخت مناطق 

آسیب پذیر.
در ایــن بین نقــش جامعه محلی در عدم توســعه یافتگی 
گردشگری ســواحل به فراموشی سپرده شــد یا می شود؛ 
موضوعی که علی رغم حساســیت بالایــش برای پرداختن 
به چگونگی ایجاد آســیب ها انگار به نقطه قوت و به اصلاح 
درآمدزا برای این قشر بدل شد.با توجه به حساسیت موضوع 
با ســه کلید واژه توسعه، گردشــگری و سواحل به بررسی 
چالش ها از نگاه دکتر »مهدی رمضان زاده« دانشیار دانشکده 
علوم انسانی و اجتماعی دانشگاه مازندران پرداختیم.وی در 
گفت وگو با خبرنگار مهر ســاحل را یــک منبع جغرافیایی 
و گردشــگری دانســت و گفت: در ســاحل شاهد کنش و 
واکنش هایی هستیم که سوالی با عنوان چرا ۱۰ درصد مردم 
دنیا در کنار ســاحل زندگی می کنند و چرا شهرهای بزرگ 

دنیا کنار ساحل شکل گرفته است، را مطرح می کند.
رمضان زاده در این خصوص اظهار داشت: مهمترین چالش ما 
در مازندران فقدان آگاهی دوجانبه است یعنی علم گردشگری 
از نگاه جامعه محلی، مســئولین نسبت به گردشگری دیده 

می شود که تشکیل این مثلث در سیاست گذاری گردشگری 
ضروری است اما اگر نباشد بلاشک با شکست رو به رواست.
وی یادآور شــد: ما ساحلی داریم که نه خود می شناسیم نه 
گردشگر؛ ارزش ساحل و توپوگرافی ساحل را نمی دانیم که 
آیا مناسب گردشگر است یا خیر؛ فقط می دانیم که جاذبه ای 
جذاب برای گردشــگری اســت؛ ســاحل محل تلاقی دو 
اکوسیستم بوده که با هر برداشت اشتباه، آسیب های جدی 

را هم از دریا و هم از خشکی وارد می کند.
پژوهشگر دانشگاه مازندران خاطرنشان کرد: خطر از سمت 
خشــکی به خاطر تغییراتی در توپوگرافی ساحل از جمله 
ساخت و سازهای بی رویه و انباشت زباله ها بیشتر است و از 
ســمت دریا مثل امواج ساحلی یا حمله کوسه نیز خطراتی 
را برای ســاحل رقم می زند.رمضان زاده تصریح کرد: توجه 
ناکافی به نقش دریا و ساحل، بزرگترین چالش در مدیریت 
گردشــگری سواحل در مازندران اســت؛ در مورد آن بحث 

می شود اما اطلاع کافی مدیران ندارند.
وی تاکید کرد: توســعه و فعالیت در ساحل به دلایلی حائز 
اهمیت اســت چراکه آب مایه حیات، حمل و نقل آســان، 
تأمین بخشــی از مــواد غذایی، کمبود زمیــن در برخی از 
کشــورها و افزایــش جمعیت و در پایان جذابیت ســاحل 
می تواند این توسعه را رقم می زند.عضو هیئت علمی دانشگاه 
مازندران افزود: مدیری که ســاحل را نمی شناسد بنابراین 
سیاست گذاری آن نیز برای ساحل مناسب نیست؛ ظرفیت، 
حجم و تحمل ساحل را نمی شاسند و تنها به گردشگری و 

توسعه آن بدون شناخت می پردازند.
رمضــان زاده فقــدان نیروهــای متخصــص در راســتای 
سیاست گذاری گردشگری در مازندران را یکی از چالش های 

عدم توســعه دانست و گفت: عدم شناخت بازاریابی مدیران 
در بحث گردشــگری ســواحل مازندران نیز چالشی دیگر 
محسوب می شــود؛ بازاریابی باید متناســب با گردشگری 
باشد و متأسفانه پایگاه داده برای گردشگری ساحل در این 
استان نداریم.وی بیان کرد: سیاست های کلی و کیفی کمک 
چندانی به ما در سیاســت گذاری نخواهد کرد؛ تجربه ثابت 
کرده که باید بر روی مســائل جزئی و کمی متمرکز شویم؛ 
برای رسیدن به اهداف کمی نیز نیازمند طراحی یک پایگاه 
داده هستیم که متأســفانه چنین پایگاهی که نقاط خطر، 
نقاط حادثه خیر، نقاط دارای آلودگی یا گونه های کمیاب و 
لایه های طرح در آن دیده شــده باشد در مازندران نداریم.
دانشیار دانشکده علوم انسانی و اجتماعی دانشگاه مازندران 
ادامه داد: ســاحلی داریم که نمی توان گردشــگری را از آن 
حذف کرد چراکه ســاحل با پهنــه آبی فرصت خوبی برای 
توسعه در استان خواهد بود و گردشگری که در استانی دیگر 
خدمــات می دهد برای تفریح و آرامــش نیازمند حضور در 

ساحل و گرفتن خدمات خواهد بود.
رمضــان زاده تصریح کرد: دشــواری تفکیک میزان آلودگی 
ساحل، بین گردشــگران و جامعه محلی بسیار مهم است؛ 
یکی از نقاطی که مورد توجه بــرای آرامش دهی به نیروی 
انســانی با توجه به افزایش جمعیت و فشار کارفرماها قرار 
گرفت، جنگل و ســاحل بود.وی خاطرنشــان کرد: حضور 
بیشــتر نیروی انســانی در این دو منطقه باعث شد، آسیب 
جدی وارد شود و اینگونه متخصصان، کارشناسان، اساتید و 
اصحاب رسانه وارد موضوع شده و از سیاست گذاران خواستار 
حفظ مناطق شدند و با توجه به اینکه نمی شد تا عدم حضور 
صد در صدی نیروی انســانی را در ساحل و جنگل رقم زد، 

به ناچار به ســمت شکل گیری فلســفه جداسازی مناطق 
حفاظت شده رفتیم و بعد از چین و انگلیس این عمل وارد 
ایران شــد.عضو هیئت علمی دانشگاه مازندران افزود: به طور 
مثال دشت ناز در میاندورود به صورت کلی مهار و حفاظت 
شــده است چراکه با مطالعه به این جمع بندی در خصوص 
حساسیت حفظ منطقه شدند اما مهار و حفاظت در ساحل 
انجام نشــد و مکان هایی که حساســیت محیطی بیشتری 
دارند، سرمایه گذاری بالاتری شد و این نشان از عدم آگاهی، 
شــناخت و توپوگرافی از سواحل است.رمضان زاده گفت: در 
اســتان مازندران اساتید و کارشناســانی داریم که از عهده 
شناسایی و رصد سواحل برآیند و بگویند در نیم متر نیم متر 
ســاحل چه اقداماتی می توان انجام داد و متأسفانه این مهم 
تاکنون رقم نخورد.وی یادآور شد: ادوارد اینسکیپ اندیشمند 
و جغرافیدان می گوید مدیران همیشــه سعی می کنند هر 
آنجایی که خبرنگاران و ان جی اوها اشــاره کرده اند، دست 
گذاشــته و گردشگری را در آن منطقه توسعه دهند حال با 
توجه به اهمیت این موضوع در مازندران، مدیران در زمینه 

توسعه باید منتظر نقد این دو گروه باشند؟
دانشیار دانشکده علوم انسانی و اجتماعی دانشگاه مازندران 
با اشــاره به اینکه تفکر مدیریت بحرانی بزرگترین مشکل 
مدیران امروز ما در ایران است، افزود: یعنی نباید اجازه دهند 
که ساحل آسیب ببیند و بعد به دنبال اجرای طرح ها باشند؛ 
مدیریت ریســک اولویت کنونی باشد.وی با تاکید بر اینکه 
سیاســت گذاری ساحل در مازندران جزو اصول شود، گفت: 
تقویت دانش زیست محیطی مدیران و کسی که برنامه ریزی 
را انجام می دهد از گردشگر و جوامع محلی مهم تر است؛ علم 
مدیریت مقصد در دنیا به زبان ســاده می گوید نباید انتظار 
داشته باشــیم که گردشگر زباله را با خود ببرد.عضو هیئت 
علمی دانشــگاه مازندران یادآور شد: شناخت علمی و دقیق 
ساحل که بخشــی زیر آب و بخش در خشکی، بخشی در 
جامعه شناسی و بخشــی بین تقابل انسان و سواحل است، 
بسیار حائز اهمیت است بنابراین نداشتن میدان دید برخی 
نقاط ســاحل استان مازندران حتی بعد از اجرای آزادسازی 

سواحل عملًا به درد گردشگری نخواهد خورد.
رمضان زاده خاطرنشــان کرد: علم گردشگری می گوید در 
حریم ۶۰ متری نباید هیچ ســازه ای رقــم بخورد بنابراین 
طرح آزادسازی حریم ۶۰ متری چندان تأثیرگذار در توسعه 
گردشــگری و اقتصاد دریا نخواهد کرد.وی در پایان تصریح 
کرد: ساده انگارانه نوشتن طرح های توسعه گردشگری برای 
سایت سواحل می تواند به اقتصاد دریا و گردشگری ساحل 
آســیب امروز و در آینده آســیب بزند.به گزارش مهر، یکی 
از منابــع غنی طبیعــی در جهان که مــورد توجه فعالان 
گردشــگری و اقتصاد دریا بوده، سواحل است که با توسعه 
امکانات و خدمات دهی آن، روز به روز به تعداد گردشــگران 
افزوده می شود اما آیا آگاهی و شناخت لازم برای توسعه در 
بیــن فعالان این عرصه و مدیران وجــود دارد.بیش از ۴۷۰ 
کیلومتر نوار ساحلی در مازندران وجود دارد و سالانه بیش از 
۹۰ درصد مسافران برای بهره مندی از این جاذبه ها به استان 

سفر می کنند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان خبر داد
کاهش قریب به 3/9 مگاوات مصرف برق 

با اجرای طرح تعدیل موقت روشنایی معابر استان
گروه شهرســتانها: محمدتقی مهدیزاده مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق 
گیلان از اجرای طرح تعدیل موقت روشنایی معابر استان بمنظور مدیریت مصرف 
برق در اســتان خبر داد.وی خاطرنشــان کرد: باتوجه به ناترازی موجود در حوزه 
تولید و مصرف برق در کل کشــور و در راستای دستورالعمل های ارسالی از سوی 
شرکت توانیر مبنی بر لزوم برداشتن فشار از نیروگاه های تولید برق در فصل گرم، 
این شــرکت طرح تعدیل موقت روشــنایی معابر را در استان درحال اجرا است تا 
روشنایی برق هموطنان پایدار بماند.مهدیزاده افزود: افزایش دمای هوا درکل کشور 
محدودیت هایــی را برای تولید بــرق در نیروگاه ها ایجاد می کند و نیاز به همراهی 
همه جانبه برای جلوگیری ازخاموشی های احتمالی ضروری است.وی اضافه کرد: از 
ابتدای سال طی این طرح تاکنون 222۴۶ دستگاه چراغ روشنایی معابر استان مورد 
تعدیل قرار گرفته و در مجموع قریــب به 3.۹ مگاوات صرفه جویی انرژی صورت 
پذیرفته است.مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان خاطرنشان کرد: در این طرح تنها 
چــراغ معابر بلوارها و خیابان های اصلی بصــورت یک درمیان مورد تعدیل بار قرار 
می گیرند و کوچه ها وخیابان های فرعی به هیچ عنوان خاموش نمی شود.مهدیزاده 
گفت: هموطنان با اقداماتی ساده مانند خاموش کردن لامپ های اضافی، استفاده از 
دمایش آسایش )2۴ درجه به بالا( در منزل و محل کار، استفاده از لوازم سرمایشی 
با برچســب انرژی A و بالاتر، می توانند ضمن یاری رسانی به صنعت برق کشور، 
پاداش های قابل توجه 2۰ برابری در قالب بهای برق مصرفی دریافت کنند. وی در 
پایان تصریح کرد: راحت ترین راه برای ثبت و گزارش خاموشی های احتمالی از سوی 
مردم، اســتفاده از اپلیکیشن برق من می باشد که از طریق سایت شرکت به آدرس 
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چرای غیرمجاز شتر بلای جان تالاب صالحیه
طهماسبی گفت: چرای مفرط، بیش از حد و غیرمجاز دام به ویژه شتر عامل اصلی 
غبارخیزی تالاب صالحیه است.علی محمد طهماسبی دبیر ستاد ملی مقابله با پدیده 
گرد و غبار در حاشــیه بازدید از تالاب صالحیه اظهار کرد: کارگروهی تخصصی با 
جنبه ملی برای حل مشکل غبارخیزی تالاب صالحیه که در دو سال اخیر شدت پیدا 
کرده است تشکیل شد.وی با اشاره به اینکه این کارگروه سه معضل اصلی را در این 
زمینه احصا کرد، بیان کرد: نخستین معضل چرای غیرمجاز و بیش از حد دام ها به 
ویژه شتر است. اغلب این شترها به صورت سرگردان در محدوده تالاب چرا می کنند 
و عمدتاً فاقد پروانه چرا هستند.طهماسبی افزود: علاوه بر این طی سال های گذشته 
منابع تأمین کننده آب این تالاب تا حد زیادی محدود شــده و قبلاً رودخانه های 
زیادی وارد رودشــور می شدند و در نهایت منطقه را زهکشی می کردند ولی امروز 
مدیریت صحیحی در بالادست تالاب اتفاق نمی افتد و همین باعث شده سهم تالاب 
صالحیه از منابع آبی موجود به شدت کاهش یابد.این مسئول با بیان اینکه کاهش 
بارش ها و تغییر اقلیم این منطقه هم تا حد زیادی در کاهش آب این تالاب تأثیرگذار 
بوده است، گفت: البته کانال زهکشی هم که جهاد کشاورزی در سنوات گذشته در 
بالادست این تالاب ایجاد کرده باعث شده که آبی که قبلًا وارد این تالاب می شد، از 
منطقه خارج شود.مشاور رئیس سازمان حفاظت محیط زیست تاکید کرد: تاکنون 
جلسات متمرکزی با محیط زیست البرز و قزوین برای ساماندهی وضعیت این تالاب 
برگزار شده و در آخرین جلسه بنا شد ظرف مدت سه ماه تمام عوامل تخریب این 
تالاب شناسایی شوند و برنامه ای برای تغییر شرایط موجود اجرایی شود.وی تاکید 
کرد: دستگاه های مختلف از جمله منابع طبیعی، محیط زیست، جهاد کشاورزی و 
… باید به وظایف خود در خصوص کاهش میزان گردوغبار این تالاب عمل کنند.
این مسئول ابراز کرد: نماینده ای از سازمان ملل متحد برای بررسی وضعیت تالاب 
صالحیه انتخاب شده تا بتوانیم با همکاری مشترک راه کارهایی با استفاده از دانش 
فنی دنیا برای حل مشکلات این تالاب اتخاذ کنیم.وی گفت: در کشور حدود سه و 
نیم میلیون هکتار تالاب وجود دارد که حدود ۵۰ درصد آنها غبار خیز است؛ نیمی از 
حدود ۷۰ تالابی که در کشور وجود دارد، با شدت های مختلف غبارخیز هستند و 
محدود به تالاب صالحیه نیست.وی گفت: برای ساماندهی وضعیت تالاب های کشور 
برنامه ای ده ســاله، مصوب و به تمامی استان ها ابلاغ شده است. قرار است استان ها 
در قالب اعتبارات اســتانی این برنامه را در شورای اداری استانی خود مطرح کنند 
تا مدیریت تالاب های غبارخیز انجام شــود.این مسئول تاکید کرد: این برنامه برای 
زیستگاه های غبارخیز کشور هم تعریف شده و دستگاه های مختلف باید تکالیف خود 

در این بخش را انجام دهند.

بزرگترین پارک مشهد 
هیچ بودجه ای در مدیریت شهری ندارد 

مدیر مجموعه کوه پارک مشهد گفت: سهم بزرگترین پارک مشهد از بودجه مدیریت 
شهری، صفر اســت و این نبود بودجه باعث بروز مشکلات زیادی در مدیریت این 
مکان شده است.کوروش فارسی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار داشت: این پارک 
شامل پنج بخش مجزا است که در هرکدام برنامه های ورزشی و تفریحی و عمرانی 
درحال انجام است.وی ادامه داد: از حدود سال ۹۱ که با تخریب کوه و زیستگاه های 
طبیعی منطقه، احداث کوه پارک شروع شد، صدای بسیاری از فعالان محیط زیست 
درآمد و این پروژه به مدت چندســال تعطیل شــد. در دوره قبلی مدیریت شهری 
مجدد تصمیم گرفته شد که مجموعه ای جهت تفریح شهروندان در مشهد احداث 
شــود و ظرف مدت ۴ ماه کوه پارک ساخته و آماده بهره برداری شد.فارسی تصریح 
کرد: طی بازدید روزهای گذشــته شهردار مشهد و نماینده مردم مشهد در مجلس 
شورای اسلامی، صراحتا تاکید شد که این مکان قرار است به همین حالت تفرجگاه 
باقــی بماند و هیچگونه جاده ای احداث نشــود و امیدوارم که واقعا این محل برای 
تفریح مردم باقی بماند. زیرا یکی از مهم ترین نقاط محیط زیســتی برای شــهر و 
کوهنوردانی است که به ســمت قله زو می روند. وی با بیان اینکه در روزهای آخر 
هفته بیش از چند هزار خودرو و خانواده به این مکان جهت تفریح مراجعه می کنند، 
بیان داشــت: یکی از بزرگترین مشــکلات فعلی مجموعه، نبود آب شــرب برای 
شــهروندانی است که به این مکان تفریحی مراجعه می کنند. بسیاری از خانواده ها 
که به کوه پارک می آیند نیاز به آب شــرب دارند که متاسفانه اکنون هیچگونه آب 
شــربی در این مکان نیست و مکاتباتی با نهادهای مربوطه صورت گرفته اما هنوز 
هیچ پاسخی دریافت نکرده ایم.مدیر مجموعه تفریحی و توریستی کوه پارک افزود: 
همچنین با توجه به وجود گونه های گیاهی خاص و درختان بیشمار این مجموعه، 
هنوز مخزن بتنی ذخیره آب جهت آبیاری فضای سبز احداث نشده و به همین دلیل 
توســط ماشین های آبیاری به صورت سیار آبرسانی فضای سبز انجام می شود. این 
مجموعه ۵۰۰ هکتار وسعت دارد که بزرگترین تفرجگاه عمومی مشهد و به عنوان بام 
مشهد در حال فعالیت بوده و نیازمند توجه بیشتری در حوزه فضای سبز و همکاری 
دستگاه های مربوطه است.وی با اشاره به اینکه این مجموعه توسط مدیریت شهری 
جهت رفاه حال شــهروندان احداث شده اســت، گفت: متاسفانه در بودجه شهری 
هیچ رقمی جهت توسعه و نگهداری مجموعه کوه پارک پیش بینی نشده و این امر 
سبب شده تا مشکلات بسیار زیادی در مدیریت مجموعه داشته باشیم.فارسی در 
خصوص اقدامات در دست انجام این مجموعه گفت: سایت بادبادک، پیست اسکیت، 
زمین های فوتبال، والیبال، بدمینتون و تنیس در کانون شــماره  2 در حال احداث 
است. همچنین به تازگی سیاه چادرها و خانه های روستایی را در مجموعه راه اندازی 

کرده ایم که سبک زندگی روستایی را ترویج و معرفی می کند.

اخبار کوتاه

معاون شهرســازی و معماری شهرداری قم با 
اشــاره به برخی تغییرات در قانون بودجه سال 
۱۴۰2 گفت: در این قانون بندی با عنوان بند 
ت تبصــره ۶ قانون بودجه اضافه شــده که بر 
اساس آن املاکی که تا قبل از سال ۱۴۰۰، آرا 
کمیسیون ماده ۱۰۰ آنها مبنی بر قلع بنا صادر 
شده است، می توانند از آن استفاده کنند و رأی 
قلع را به جریمه نقدی تبدیل کنند.به گزارش 
ایسنا به نقل از روابط عمومی شهرداری ایستان 
قــم، بیــش از 2۰ هزار پرونده بــا رأی بر قلع 
ســاختمان وجود دارد که بسیاری از آن ها دو 
دهه است که برای اخذ پایان کار و گرفتن سند 
قطعی ملک مشکل دارند. با تلاش کارشناسان 
مدیریت شهری و نمایندگان مجلس، در قانون 
بودجــه ۱۴۰2 بــرای بخشــی از این املاک 
سرگردان که امکان نقل وانتقال قانونی نداشتند، 
فکری شده است.برای نخســتین بار در طول 
دو دهه گذشــته، مالکان می توانند طبق قانون 
بودجه ســال ۱۴۰2 با شرایطی رأی قلع بنا را 
به جریمه تبدیل کنند. البته این موضوع شامل 
املاکی که اصول سه گانه ساخت وساز را رعایت 

نکرده و استحکام بنا ندارند، نمی شود.
مجید متین فر معاون شهرســازی و معماری 
شهرداری قم با اشاره به برخی تغییرات در قانون 
بودجه ســال ۱۴۰2 گفت: در این قانون بندی 
با عنوان بند ت تبصــره ۶ قانون بودجه اضافه 
شــده است که بر اساس آن املاکی که تا قبل 

از ســال ۱۴۰۰،  آرا کمیسیون ماده ۱۰۰ آنها 
مبنی بر قلع بنا صادر شــده اســت، می توانند 
از  آن اســتفاده کنند و رأی قلع را به جریمه 
نقدی تبدیل کنند.وی هدف از وضع این قانون 
مساعدت برای مالکین به منظور ایجاد گشایش 
در تعیین تکلیف بناهای آن ها دانست و افزود: 
چنانچه اصول سه گانه شهرسازی، امور فنی و 
بهداشتی این بناها مورد تائید نظام مهندسی یا 
کارشناسان دادگستری قرار بگیرد، آرای قلع به 

جریمه تبدیل می شود.
متین فر آن دسته از بناهای که از نظر استحکام 
دارای مشــکل هستند را مشــمول این قانون 
ندانست و گفت: در حال حاضر پرونده هایی که 
دارای شاکی هســتند نیزدر اولویت این قانون 

قرار نمی گیرند.
محمد وحیدنیا، مدیرکل تشــخیص و وصول 
درآمد شــهرداری قم هم با تأکید بر اینکه این 
قانون یک قانون بی سابقه است و بهترین فرصت 
را در اختیار شهروندان می گذارد تا املاک خود 
را تعیین تکلیف کنند گفت: وقتی رأی قلع روی 
یک پرونده صادر می شود آن ملک دیگر قابلیت 
خریدوفروش ندارد. به همین دلیل با توجه به 
ظرفیتی که به واسطه این قانون به وجود آمده 
مالکین می توانند با مراجعه به شهرداری و سیر 
مراحل اداری مبالغی را پرداخت کنند و ملک 
خود را از حالت قلع خارج کنند.وی همچنین 
اســتفاده از این قانون را دارای شرایطی اعم از 

حضور خود مالــک در روند کار اجرایی پرونده 
و یا وکیل تام الاختیار فرد به منظور جلوگیری 
از هر سوءاستفاده از این قانون دانست و افزود: 
پرداخــت جرائم به صورت نقــدی خواهد بود 
و تقســیط نخواهد شــد.وحید نیا تأکید کرد: 
واجدان شرایط تنها تا پایان 3۰ آذرماه فرصت 
دارنــد تا ملک خــود را تعییــن تکلیف کرده 
و جرایــم را پرداخت کنند.آن طور که دســت 
اندرکاران می گویند، مراجعه برای اســتفاده از 
این قانون روند پیچیده ای ندارد. در ابتدا مالکان 
باید به اجرای احکام مناطق هشتگانه مراجعه 
کنند و تقاضــای بازدید مجدد از ملک را ثبت 
کنند. پس از بازدید کارشناسان، مالک مجدد 
به اجرای احکام مراجعه کرده و فرم ها و اسناد 
مربوطه را تکمیل می کند که این پروسه کمتر 

از یک هفته پرونده زمان خواهد برد.
ســید محمد ابراهیمــی، مدیــرکل حقوقی 
شهرداری قم نیز در خصوص اجرای قانون بند 
»ت« تبصره ۶ اظهار داشت: قانون گذار در قانون 
بودجه امســال بند »ت« تبصره ۶ را مربوط به 
آرای کمیسیون های ماده ۱۰۰ و آرایی که قبلًا 
قطعیت یافته مطرح کرده و به تصویب رسانده 
است.وی با بیان اینکه دســتورالعملی در این 
راســتا توسط وزارت کشــور تهیه و ابلاغ شده 
است، ابراز کرد: کمیته های فنی این موضوع در 
مناطق شهرداری قم و شهرداری مرکز تشکیل 
و مــوارد مختلفی که موجب می شــود املاک 

مشــمول این قانون باشند، بررسی شده است.
مدیرکل حقوقی شهرداری قم با تأکید بر اینکه 
در مباحث مالکیت در قانون و دســتورالعمل، 
مالک ذکر شده است خاطرنشان کرد: یکسری 
املاک به صورت وکالتی بوده و یا ممکن است 
مالک به علت کهولت سن و سکونت در خارج از 
کشور نتواند حضور پیدا کند ولی در این قانون 
آمده که موضوع مالکین باید صحت ســنجی و 
راستی آزمایی شود؛ در واقع قانون گذار درصدد 
است این موضوع به دلال بازی و این قبیل موارد 
کشیده نشود.وی از تشــکیل جلسات متعدد 
برای بررســی حقوقی نحوه اجرای این قانون 

خبر داد و گفت: تمام تلاش ما تســهیل گری و 
ساده ســازی اجرای این قانون در کنار حراست 
از ضوابط اســت.نکته اساسی که شهروندان در 
ارتباط با این قانون باید بدانند این اســت که 
چنین امکانی پــس از دو دهه در قانون ایجاد 
شده و موضوعی نیست که بدون مصوبه دوباره 
مجلس امکان پذیر باشد. برخی معتقدند چنین 
مصوبه ای ممکن اســت تــا دو دهه آینده هم 
تکرار نشود. در نتیجه هم مالکان برای مراجعه 
ســریع تر باید آماده شوند و هم شهرداری باید 
زیرساخت های رسیدگی به این درخواست ها را 

ایجاد کند.

فرماندار شهرســتان شــیراز اعلام کرد که طرح ضربتی با 
هدف مبارزه با بیماری ســالک، در این شهرستان اجرایی 

شده است.
لطف الله شــیبانی در جلســه هماهنگی مبارزه با بیماری 
ســالک که با حضور جمعی از مدیران دستگاه های متولی 
برگزار شــد، گفت: باید هرچه سریعت نسبت به پاکسازی 
محلات آلوده و اجرای سم پاشی و ضدعفونی اماکن و معابر 
در این نقاط، اقدام لازم انجام شــود.به گزارش ایســنا به 
نقل از فرمانداری شیراز، گفت: مدیریت پسماند شهرداری 
شــیراز نســبت به اجرای طرح ضربتی برای جمع آوری 
زباله ها و ضایعات ســاختمانی در نقــاط مختلف به ویژه 

مناطقی که موارد سالک گزارش شده است، اقدام کند.
فرماندار شــیراز همچنین خاطرنشان کرد: برای کنترل و 
کمک به پیشگیری اثرگذار بیماری سالک، نیازمند اجرای 
برنامه های آموزش همگانی و ارتقاء آگاهی های شهروندان 
هستیم.شیبانی با اشاره به رایگان بودن تشخیص و درمان 
مبتلایان به ســالک در مراکز درمانی تحت مدیریت علوم 
پزشــکی، اضافه کرد: قطعا در این مراکز نســبت به ارائه 

آموزش نیز اقدامات لازم اجرایی شده است.
فرماندار شــیراز همچنین از اجرایی شدن طرح بیماریابی 
فعال، خاطرنشان کرد: این اقدام با همکاری مرکز بهداشت 
شهرســتان در حال اجرا است.در این جلسه، وظیفه تهیه 
و ارائــه طرح ضربتــی مبارزه با ســالک و تعریف تکالیف 
ســازمان ها و دوایر مختلف به مرکز بهداشت شیراز محول 

شد.

به گزارش ایســنا، طی ماه های اخیر، روند ابتلا به بیماری 
سالک در شــیراز، به ویژه محله های مرکزی این شهر، رو 
به تزاید و گسترش بوده است.بیماری سالک که از گذشته 
دور تاکنون در فارس و شــیراز وجود داشــته است؛ عامل 
این بیماری انگلی، یک تک یاخته به نام لیشــمانیا اســت 
که بایــد حتما یک چرخه را طی کرده باشــد.مخزن این 
بیماری جوندگان و ســگ های ولگرد و عامل انتقال، پشه 
خاکی اســت؛ محل دپــوی زباله و ضایعات ســاختمانی، 
خانه های مخروبه یا نیمه کاره و محیط های فاقد زیرساخت 
بهداشــتی، مکان های مناســبی برای رشــد عامل انتقال 

لیشمانیا محسوب می شود.

مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی اردبیل گفت: دولت 
مشــوق های مالی برای یکپارچه سازی اراضی کشاورزی در 

نظر گرفته است.
فرهاد ثنائی در گفت وگو با مهر، اظهار کرد: این مشــوق ها 
زمینه یکپارچه سازی اراضی و جلوگیری از خرد شدن آن را 
فراهم خواهد کرد که انتظار می رود کشاورزان و زارعان از آن 
استفاده کنند.وی تصریح کرد: در سال های گذشته یکپارچه 

سازی و تجمیع اراضی کشاورزی با توفیقات مناسبی همراه 
نبوده ولی امیدواریم با کنار گذاشــتن برخی موانع در این 
زمینه به شکل منسجم عمل کنیم.مدیر امور اراضی سازمان 
جهاد کشاورزی گفت: در سال های گذشته برخی اختلافات 
در روستاها و همچنین قانون ارث به خرد شدن اراضی منجر 
شــده در حالی که یکپارچه ســازی اراضی می تواند زمینه 
کشت و زرع مناسب با رعایت الگوی کشت را به همراه داشته 

باشد.ثنائی تغییر کاربری در اراضی کشاورزی را ممنوع اعلام 
کرد و افزود: مهمترین وظیفه ما حفظ و حراســت از خاک 
و جلوگیری از تغییر کاربری اراضی زراعی اســت که در این 

زمینه سنددار کردن این اراضی در دستور کار است.
مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی در بخش دیگری 
از ســخنان خود خاطرنشــان کرد: در شهرستان ها شاهد 
فعال شــدن یگان حفاظت اراضی کشاورزی هستیم که به 
صورت مستمر پایش خود را انجام می دهند.وی اضافه کرد: 
این پایش ها و نظارت ها به شــکل ماهــواره ای خواهد بود و 
امیدواریم این حرکت مانع از سوءاســتفاده های بعدی شود.
ثنائی به روند واگذاری اراضی در داخل کشت و صنعت مغان 
و پارس اشــاره کرد و ادامه داد: 2۴ قشــلاق در داخل این 
شهرک مستقر هستند و در سال های متمادی سعی بر رفع 
اختلافات عشایر منطقه با کشــت و صنعت بوده است.وی 
بیان کرد: در سال های گذشــته طرح های مختلفی در این 
حوزه اجرایی شده اما بعد از اجرای طرح کاداستر و سنددار 
شــدن هر 2 بنگاه اقتصادی، میزان اراضی آنها به ۷2 هزار 

هکتار ارتقا یافته است.
ثنائی با بیان اینکه در ســال های گذشته به عناوین مختلف 
کشــت و صنعــت مغان در واگــذاری اراضی به ســاکنان 
عشایرنشــین قصور و کوتاهی انجام داده است، اظهار کرد: 
در ســال ۹۹ و با واگذاری کشــت و صنعت مغان به بخش 
خصوصی مدیریت این مجموعه درخواست کرد تا برای هر 
یک از ســاکنان محدوده کشــت و صنعت مغان سه هکتار 

زمین واگذار شود که در مدت یک سال این واگذاری ها انجام 
شــد و بر اساس مجوز صادر شــده مهلت این کار در سال 

۱۴۰۰ به اتمام رسید.
وی در ادامه ســخنان خود تصریح کرد: در این مدت در ۶ 
قشــلاق بیش از ۸۶۰ هکتار زمین به عشایر واگذار شد اما 
کار ناقص و ابتر ماند و ما در 2 ســال گذشته پیگیری های 
لازم را انجــام دادیم تا تکلیف چهار هــزار و 2۱۸ هکتار از 
اراضی مشخص شــود.ثنائی گفت: در گام نخست برای این 
اراضی سند دولتی دریافت شد تا با رفع معارض این اراضی 
برای کشــت و زرع محصولات کشــاورزی اختصاص پیدا 
کند که با همراهی هیئت هفت نفــره واگذاری این اراضی 
به مدت یک ســال برای کشــت و زرع اجاره داده شد.وی 
افزود: ما منتظر مصوبه هیئت دولت در واگذاری این اراضی 
به عشایر هســتیم و با تشــکیل ۹ تعاونی و اعضای آن به 
تدریج واگذاری ها انجام می شــود.ثنائی در بخش دیگری از 
سخنان خود خاطرنشان کرد: برای هر تعاونی حداقل 2۵۰ 
هکتار زمین واگذار می شــود تا با شناسایی افراد واقعی در 
منطقه زمین های زراعی به کشاورزان واگذار شود که عمده 
این اراضی نیز آبی اســت و به روش آبیاری سنتی در حال 
کشت و زرع است.مدیر امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی 
اضافه کرد: امیدواریم با اجرایی شدن این قانون برای همیشه 
مشــکل محدوده نشینان کشــت و صنعت مغان با 2 بنگاه 
عظیم اقتصادی رفع شده و زمینه تثبیت اراضی ملی را نیز 

شاهد باشیم.

ظرفیت جدیدی در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ برای شهروندان ایجاد می شود

تبدیل رأی کمیسیون ماده ۱۰۰ از قلع بنا به جریمه نقدی در قم

فرماندار شهرستان شیراز اعلام کرد

اجرای طرح ضربتی مبارزه با سالک در شیراز

»آگهي تجدید مناقصه عمومی«

شهرداري شاهرود در نظر دارد آگهي تجدید مناقصه پروژه تکمیل 
نمای المان میــدان الغدیر اقدام نمایند، لــذا متقاضیان مي توانند 
جهت کســب اطلاعات بیشتر از موضوع آگهي همه روزه به جز ایام 
تعطیــل در وقت اداري  با تلفــن 3۱۵۵۵۶۹۸، ۰23-3۱۵۵۵۶۵۶ 
همراه ۰۹۱2۱۷3۱2۷۰ ســازمان عمران و باز آفرینی شــهرداری 
شــاهرود تماس حاصل نمایند. ضمناً متن آگهي در سایت تدارکات 
الکترونیکي دولت به آدرس www.setadiran.ir جهت مشاهده 

متقاضیان قابل رویت و بهره برداري مي باشد.
لازم بذکر اســت مهلت دانلود و بهره برداري اسناد آگهی از سامانه 

فوق الذکر مورخ 10/ 04/ 1402 مي باشد.
مهلت ارائه پیشــنهاد در ســامانه تدارکات الکترونیکي دولت مورخ 

۱۴۰2/۰۴/2۰ مي باشد.
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 نقش جامانده جوامع محلی در گردشگری ساحلی

حال بد دریا در مازندران

مدیر امور اراضی اردبیل خبر داد

ارائه مشوق های مالی برای یکپارچه سازی اراضی


